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Meghívó a Külső Tagok Fórumára 

A Magyar Tudományos Akadémia 197. közgyűlése 2024. május 6-án ünnepi üléssel kezdődik a Pesti Vigadó Dísztermében. […] 

Az elnöki megnyitót az Magyar nyelvtechnológiai eredmények a mesterséges intelligencia korában című díszelőadás követi. Az 

előadó Prószéky Gábor, az MTA doktora. Ezután kerül sor az Akadémiai Aranyérem, Akadémiai Díjak, Akadémiai Újságírói Díj, 

Wahrmann Mór-érem valamint az Arany János-életműdíj átadására, és az 2023. évi jótékonysági gyűjtés céljára felajánlott adomány 

ünnepélyes átadása a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola számára. […] A Külső Tagok Fóruma 2024. május 7-én 18 

órakor veszi kezdetét, szintén a Pesti Vigadó Dísztermében…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

In Memoriam: Somogyi Árpád – akit Selye János Megedzett és felkészített 

Tisztelettel meghívjuk az In Memoriam: Somogyi Árpád – akit Selye János Megedzett és felkészített… című rendezvényre. […] A 

megemlékezésre 2024. május 8. 10.00 – 12:30 óra között, az MTA Székház Bolyai teremében kerül sor…” Forrás: MTA.hu: teljes 

cikk > 

Kétszáz éves közös történetünk – Elindult ünnepi honlapunk 

2025-ben lesz 200 éves a Magyar Tudományos Akadémia, a hazai és egyetemes tudományosság, modern nemzetté válásunk egyik 

legfontosabb szimbóluma. A most elindult ünnepi honlapon 2026 végéig kínálunk az Akadémia múltját, jelenét és jövőjét bemutató 

szöveges, képes és filmes tartalmakat az MTA Székházban őrzött kincsek bemutatásától a párbajhős elnök történetén keresztül a 

legújabb kutatásokig…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Megtartotta éves közgyűlését a KAB testülete 

2024. április 27-én tartotta éves közgyűlését a KAB testülete. A résztvevők köszöntése után Dulf Éva tudományos előadását 

hallgathatták a résztvevők. Nagy László elnök beszámolt az elnökség mandátuma első évének tevékenységeiről és támogatott 

programjairól, a szakbizottságok és különböző társszervezők együttműködésében vagy saját hatáskörben szervezett eseményeiről. 

Az intézmény szervezeti működésének megszervezésére, jobbítására tett javaslatok megvitatásával folytatódott a közgyűlés, majd 

állófogadás zárta a programot…” Forrás: KAB.ro: teljes cikk > 

 

Egyéni oktatási pályák – elfogadták a felsőoktatás reformjáról szóló törvényt 

A Legfelső Tanács második olvasatban is elfogadta a felsőoktatási képzési folyamat tökéletesítéséről szóló 10 177. számú európai 

integrációs törvénytervezetet – jelentette be Mihajlo Fedorov miniszterelnök-helyettes, digitális átalakításért felelős miniszter. A 

dokumentum értelmében a jövőben a hallgatók maguk alakítják majd oktatási pályájukat, szabályozzák tanulmányaik ütemét és 

időtartamát, valamint szükség esetén egy-másfél év tanulás után szakot válthatnak. […] Arról van szó, hogy az önköltségen tanuló, 

tehát tandíjat fizető hallgatók a 4 éves alapképzést akár 3 év alatt is befejezhetik, vagy épp ellenkezőleg – a tanulást a munkával 

ötvözhetik, és 6-8 év alatt teljesíthetik a képzést, megszerezve a szükséges 240 kreditet…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

teljes cikk 2 > 

Tartalmas előadások az anyanyelv hete rendezvénysorozat keretein belül 

Az Anyanyelvápolók Szövetsége 58. alkalommal szervezte meg az anyanyelv hetét, mely az idén Kárpátalján kerül megrendezésre. 

A Csak őrizz meg bennünket, édes, édes anyanyelv elnevezésű program lebonyolítását társszervezőként a Kárpátaljai Magyar 

Pedagógusszövetség és az Anyanyelvápolók Kárpátaljai Szervezete vállalta. A rendezvénysorozat első helyszíne a Nagydobronyi 

Líceum volt. Az ünnepi köszöntőket, a nagydobronyi oktatási intézmények és a helyi művészeti iskola diákjai zenés-irodalmi 

műsorát követően a jelenlévők a „Személyiségünk megjelenése a beszédünkben”, valamint „A kárpátaljai magyar nyelvhasználat 

sajátosságai” című előadásokat hallgatták meg. […] Többek között Pusztay János, nyelvész előadása is elhangzott a 

kétnyelvűségéről…” Forrás: Tvungvar21.tv: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://mta.hu/data/cikkek/105/1055/cikk-105588/KTF_2024_fit_640x10000.jpg?key=19619765c2561a5989d770787465c2e7
https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/in-memoriam-somogyi-arpad-akit-selye-janos-megedzett-es-felkeszitett-113673
https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/in-memoriam-somogyi-arpad-akit-selye-janos-megedzett-es-felkeszitett-113673
https://mta.hu/mta_hirei/ketszaz-eves-kozos-tortenetunk-unnepi-honlapot-inditott-a-magyar-tudomanyos-akademia-113669
https://mta200.hu/
https://kab.ro/hirek/hir/megtartottak-a-kab-testuletenek-eves-kozgyuleset-1651
https://karpataljalap.net/2024/05/02/egyeni-oktatasi-palyak-elfogadtak-felsooktatas-reformjarol-szolo-torvenyt
https://kiszo.net/2024/04/29/a-diakok-az-alapkepzest-3-de-akar-6-ev-alatt-is-megszerezhetik/
https://tv21ungvar.tv/2024/04/24/az-58-anyanyelv-hete-karpataljan/
https://tv21ungvar.tv/2024/05/01/aktualis-2024-05-01-01-tartalmas-eloadasok-az-anyanyelv-hete-rendezvenysorozat-keretein-belul/


       

AUSZTRIA 

 

Petőfi-kiadványok könyvbemutatója Ungváron 

Rendhagyó könyvbemutatóra került sor az elmúlt héten Ungváron a Kobzos könyvesboltban. Az eseményen, a Petőfi-bicentenárium 

jegyében a Kárpáti Kiadó gondozásában, Magyarország Ungvári Főkonzulátusának támogatásával megjelent Petőfi Sándor Az 

apostol és a János vitéz című elbeszélő költeményének, kétnyelvű (ukrán és magyar) kötetét mutatták be. […] Az alkalom 

kezdeményezője Meskó János ungvári helytörténész volt, aki elmondta, hogy a két művet Jurij Skrobinec költő fordította ukránra…” 

Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Magyar cserkészek természetvédelmi akciója Kárpátalján 

Az elmúlt több mint 30 esztendőben, a kárpátaljai magyar cserkészek számos természetvédelmi kezdeményezést támogattak. 

Legutóbb egy nagyszabású hulladékgyűjtő akcióhoz, a Save Pikujhoz csatlakozott a Kárpátaljai Magyar Cserkésszövetség 

Beregszikláson a föld napja alkalmából. A munkácsi székhelyű szervezet a Pikuj hegy lábánál, az ezeréves határ mentén húzódó 

hegygerinc völgyében eredő, Scserbovec patak teljes hosszának megtisztítását vállalta magára. A kétnapos jó szolgálatot a Tisza 

Európai Területi Társaság és az Erasmus+ program is támogatta. […] A nagyszabású szemétgyűjtő akció keretében több mint 700 

zsák hulladékot szedtek össze az önkéntesek. A cserkészek ebből 140 zsáknyit teljesítettek…” Forrás: Tvungvar21.tv: teljes cikk > 

Gál Natália és Ferku Szilveszter interaktív mesejátéka a beregszászi színházban 

Gyermekzsivajtól és kacagástól lett hangos a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház Hubay-stúdióterme: Gárdonyi Géza Ugri 

meg Bugri című interaktív zenés mesejátékának premierjére látogattak el a P. Frangepán Katalin Gimnázium Beregszászi 

Bázisóvodájának csöppségei. A mókustestvérpárról szóló előadás fő mondanivalója a testvéri szeretet és barátság fontossága 

életünkben. A mesét Gál Natália, az intézmény színművésze alkalmazta színpadra…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

 

Iskolaügyi egyeztetés a nagykövetségen 

Magyarország bécsi nagykövetével, Szilágyiné Bátorfi Edittel egyeztetett a Magyar Népcsoporttanács vezetése. Somogyi Attila 

elnök és helyettese, Király Andrea aktuális oktatási törekvésekről tárgyalt a diplomatával, aki a magyar kormány támogatásáról 

biztosította a népcsoport képviselőit. […] Ugyanakkor más megoldásokban is gondolkodnak: a Budapesti Osztrák Iskolamintájára 

egy államilag fenntartott iskolát szeretnének, felállíttatni. […] Somogyi Attila beszámolója szerint a magyar kormány támogatná 

kezdeményezésüket…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Eredményes a küzdelem a Fertő vízszintjéért 

Burgenland tartomány két évvel ezelőtt saját céget alapított a Fertő tó kiszáradása elleni küzdelemre. A Seemanagement Burgenland 

első beszámolója szerint a tó medréből mintegy 60.000 köbméter iszapot távolítottak el az elmúlt hónapokban…” Forrás: 

Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Kiállítás: A sötétség és a hideg szerelmese 

A több táskányi fotós felszerelés mellett csak unokaöccse és unokahúga rajzait vitte magával Esther Horvath a Polarstern hajó 

fedélzetére, ahol mintegy három és fél hónapot töltött el jégbe fagyva sodródva az Arktiszi-óceánon azaz a Jeges-tengeren. Most az 

egyedülálló expedíción készült fotóiból nyílt kiállítás a Collegium Hungaricumban. Bár az INTO THE ICE címmel megnyílt tárlat 

már április 24. óta látható, azonban a jelenleg Németországban élő magyar fotós, Esther Horvath csak április 29-én tudott Bécsbe 

jönni.  A bécsi előadásán így a közönség nemcsak a 2019/20-ban zajlott, egyéves MOSAiC expedícióba kapott bepillantást, de a 

legutóbbi projektjéről is hallhatott, amelyben női kutatók kerülnek majd a reflektorfénybe. […] A kutatók a komplex éghajlati 

folyamatok vizsgálatára szolgáló tudományos műszerekkel szerelkeztek fel…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Podcast: Szentmargitbányai páneurópai piknik szemtanúi 

1989 tavaszán megváltozott Európa. Magyarország elkezdte lebontani a vasfüggönyt. Egy pár hónapra rá a Szentmargitbányai 

páneurópai piknik során több ezer elsősorban keletnémet áttörte a határkaput. Hogy ez a nap nem vérontásba fulladt, ez többek 

között Bella Árpádnak köszönhető, aki akkor felelős határőrtisztként állt a tömeggel szemben. […] Az 1989-as eseményeknek a 

bécsi Collegium Hungaricum idén egy rendezvénysorozatot szentel. Elsőnek egy pódiumbeszélgetésre invitáltak szemtanúkat a 

bécsi nagykövetségre. […] Ennek során beszélgetett szerkesztőségünk is többek között Bella Árpáddal…” Forrás: Volksgruppen.at: 

teljes cikk > 

https://kiszo.net/2024/04/29/hianypotlo-petofi-kiadvanyok-konyvbemutatoja-ungvaron%e2%94%82kiszo-beszamolo/
https://tv21ungvar.tv/2024/05/01/magyar-cserkeszek-termeszetvedelmi-akcioja-karpataljan/
https://karpataljalap.net/2024/04/29/gal-natalia-es-ferku-szilveszter-interaktiv-mesejateka-beregszaszi-szinhazban
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3254538/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3255250/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3255175/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3255284/


       

ROMÁNIA/ERDÉLY 

SZLOVÉNIA/MURAVIDÉK 

 

A Szabó Ernő atyát bízták meg a magyar katolikus lel kigondozás nemzeti koordinációjával 

Az Osztrák Katolikus Püspöki Konferencia a linzi Szabó Ernő atyát bízta meg a magyar katolikus lelki gondozás nemzeti 

koordinációjával. A 25 éve Ausztriában szolgáló pap szívesen fogadta az új megbízatást, célja pedig a magyar papok és híveik 

összekötése. Szabó Ernő Simon Ferenc bécsi esperes-plébánost váltja a pozícióban, aminek neve korábban „az ausztriai magyar 

katolikusok főlelkésze“ volt. A feladatra a Magyar Katolikus Püspöki Konferencia ajánlotta az erdélyi származású pásztort. […] A 

feladat ugyanaz nemzeti téren, mint bármelyik lelkipásztor feladata helyi téren. Az új nemzeti koordinátor számára, elődjéhez 

hasonlóan, fontos a kapcsolatok építése paptestvéreivel Ausztrián belül és azon kívül is. Ezért vesz részt az európai magyar katolikus 

papok találkozóján, a felvidéki Galántán…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Lovagkereszt a magyarság szolgálatáért 

A Magyar Érdemrend Lovagkeresztje kitüntetést adományozta Sulyok Tamás, Magyarország köztársasági elnöke Radda 

Marikának, a bécsi Club Pannonia tiszteletbeli elnökének. Az elismerést a közelmúltban, a bécsi magyar nagykövetségen adták át. 

[…] Az ’56-os menekült Radda Marika 2000-ben kapcsolódott be intenzíven az ausztriai magyar közéletbe: 2004-ig volt az 

Innsbrucki Magyar Egyetemisták és Akadémikusok Szövetsége (IMEASZ) elnöke…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

 

Podcast: 20 éve az Európai Unióban 

2004. május 1-jén csatlakozott Szlovénia és a Magyarország az Európai Unióhoz. […] Az Európai Unió közösségének újabb 

tagállamokkal történő bővítésének 20. évfordulója alkalmából, amikor Szlovénia is a tömörülés teljes jogú tagjává vált, Nataša Pirc 

Musar, a Szlovén Köztársaság államelnöke a szervezet jelentőségéről, a világbéke törékenységéről és a politikusok felelősségéről 

is szólt a lendvai zsinagógában, ahol a muravidéki zsidóság 80 évvel ezelőtti elhurcolására emlékeztek…” Forrás: Rtvslo.si: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > 

Beszélgetés szerzőkkel A könyv éjszakáján a lendvai könyvtár olvasótermében 

A könyv éjszakája esemény voltaképpen a könyv napjához kapcsolódik, amit országos és nemzetközi vonatkozásban egyaránt 

megünnepelnek. Hogyan jön létre a könyv? – tette fel a kérdést tegnap a lendvai könyvtárban Varga Ines könyvtáros Paušič Olga, 

Vaupotič Göncz Elvira, Nemec Rozina, Koncut Ivan, Göncz László, Zágorec-Csuka Judit szerzőknek, hogy osszák meg az irodalmi 

munkásságban szerzett tapasztalataikat a közönséggel…” Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

Kiállítás: Életút és örökség” 

A magyarországi Habsburg Ottó Alapítvány második alkalommal szervezett konferenciával egybekötött kiállítás-megnyitót 

Szlovéniában. Tavalyi ljubljanai eseményük után idén a Celjei Regionális Múzeumba hozták el az utolsó magyar király, IV. Károly 

fiának életét felidéző, „Életút és örökség” című vándorkiállításukat, mely április 19-én nyílt meg…” Forrás: Nepujsag.net: teljes 

cikk > 

 

Statisztika: Jobban élnek az emberek Romániában, mint Magyarországon 

2023-ban először jobban kerestek az emberek Romániában, mint Magyarországon, legalábbis a vásárlóerő-paritáson számolt érték 

alapján – írja a Portfolio az Eurostat adatai alapján. A lap az éves nettó keresetet vette alapul vásárlóerő-paritáson, ami azt jelenti, 

hogy megpróbálják kiszűrni az egyes országok eltérő árszintjeiből fakadó eltéréseket, azaz azt próbálják kifejezni, hogy egységnyi 

pénzért mennyi árut és szolgáltatást lehet venni az adott gazdaságban. […] A régiós országok közül Lengyelországban a 

legmagasabb a fizetés, ami ugyan mindenhol emelkedett, de a legnagyobb ütemben Romániában nőtt. […] A kormányfő, Marcel 

Ciolacu így fogalmazott: „Miután megelőztük Magyarországot, meggyőződésem, hogy Lengyelországot is megelőzhetjük…” 

Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Bányarémet űztek el Erdélyből Európa második legnagyobb aranylelőhelyén is 

A kolozsvári táblabíróság jogerősen érvénytelenítette a Hunyad megyei Rovina térségében tervezett külszíni arany- és rézbánya 

környezetvédelmi engedélyét. Az évek óta húzódó pereskedés végkifejletéről a felperes, a civileket tömörítő Declic közösség 

számolt be. „A bírák döntése nem csupán Rovina győzelme, hanem egyértelmű jelzés is afelől, hogy a helyi közösségek jogai és a 

környezetvédelem elsőbbséget élveznek. […] Mint ismeretes, hasonló sorsra jutott az Európa legnagyobb aranylelőhelyén 

https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3254930/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3254863/
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/aktualis/20-eve-az-europai-unioban/706866
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/aktualis/20-eve-az-europai-unioban/706866
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/terepjaro/tudatositani-az-europai-unio-jelentoseget/706801
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/terepjaro/a-koenyv-szueletese/706164
https://nepujsag.net/horizont/15968-a-szellemi-t%C3%B6rekv%C3%A9sek-lenyomata.html
https://nepujsag.net/horizont/15968-a-szellemi-t%C3%B6rekv%C3%A9sek-lenyomata.html
https://transtelex.ro/gazdasag/2024/04/30/magyarorszag-romania-vasarloero
https://transtelex.ro/kozelet/2024/05/01/romania-miniszterelnok-gazdasag-romania-erosebb-magyarorszag-fizetesek-vasarloero


       

bányanyitást tervező vállalkozás is, amely szintén kanadai, és a Rovinától csupán néhány tíz kilométerre fekvő Verespatakon 

szeretett volna „nagyot kaszálni…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

A román állam visszaállamosítási pere a papolci közbirtokosság ellen 

Még meg sem született az alapfokú ítélet a román államnak az ozsdolai Láros Közbirtokosság ellen 2019-ben indított perében, máris 

újabb visszaállamosítási per kezdődik a kézdivásárhelyi bíróságon, ahol április 9-én iktatták a 2024/322-es folyamodványt, melyet 

ugyancsak a román állam nyújtott be a pénzügyminisztériumon keresztül a papolci Imreh Albert Közbirtokosság, illetve a megyei 

és a zágoni földosztó bizottság ellen. A per tárgya 747 hektár erdő és 646 hektár legelő tulajdonjoga, melyet 2005-ben szolgáltattak 

vissza egykori jogos tulajdonosának, a papolci Imreh Albert Közbirtokosságnak…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Sikeres volt a 31. Tudományos Diákköri Konferencia 

Április 24–27. között a marosvásárhelyi Kultúrpalotában szervezték meg a 31. Tudományos Diákköri Konferenciát, amelyen 270 

tudományos dolgozatot mutattak be erdélyi és határon túli diákok orvosi, fogorvosi és gyógyszerészeti témákban. A TDK-n neves 

helyi és külföldi szakemberek is tartottak előadást, illetve a diákok 70 különféle műhelymunkán vehettek részt.  Az eseményről 

Czink Gergő, a Marosvásárhelyi Magyar Diákszövetség (MMDSZ) elnöke és Miklós Noémi, a Tudományos Diákköri Konferencia 

(TDK) társ főszervezője tájékoztatott…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Előadás: A dezinformációt és az összeesküvés-elméleteket is lehet fegyverként használni 

A dezinformáció és az összeesküvés-hit térbeli perspektívái címmel tartott előadást Michael Gentile társadalomföldrajz-professzor, 

az Oslói Egyetem oktatója a Szociológus Napokon. Az online hívással becsatlakozó kutató előadásán újszerű fogalmi keretet 

dolgozott ki az összeesküvés-elméletekről. […] Az embereket, hogy higgyenek ezekben, többféle tényező viheti rá: lehetnek 

személyes-pszichológiai okai, például egyszerűen a személyiségük; lehet bizonyos csoportok közötti dinamika, például a 

hovatartozás; és lehetnek nemzetközi különbségek, például kulturális vagy szociogazdasági tényezők. […]A társadalom felkészítése 

a dezinformáció és összeesküvés-elméletek terjedése ellen többlépcsős megközelítést igényel…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk 

> 

Videó: A nagybányai festőiskola 

A nagybányai festőiskolát a modern magyar festészet bölcsőjeként tartják számon, amely 1896-tól kezdve a nagybányai 

művésztelepen bontakozott ki, és csak a második világháború vetett véget működésének. Az iskolában az új magyar festőgeneráció 

sok jelentős alakja megfordult, hiszen olcsóbb volt Nagybányára elmenni, mint Párizsba, és az alkotók tudták, hogy a nagybányai 

tanárok maguk is a francia fővárosban tanultak…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Ismertető: B. Kovács András bukaresti élményei 

Akinek már történelemmé, emlékké nemesedtek a romániai diktatúra bukása előtti mindennapi keservek, a túlélés érdekében 

gyakorolt praktikák, a magyarságot, a kisebbségeket fojtogató megszorítások, korlátozások, az meg fogja találni élete részének e 

mozaikjait B. Kovács András író, költő huszonötödik köteteként megjelent Bukaresti napló. 1978-1988 című könyvében. […] A 

Bukaresti napló. 1978-1988 tavaly látott napvilágot a Kairosz Kiadónál. […] A több mint 600 oldalas naplóban a magánélettől a 

munkáig, a csak éppen felrebbenő gondolatoktól a nagy összképig mindent megtalálhat az olvasó, de főképpen azt, hogyan lehetett 

akkor az újságírói mesterséget megtanulni…” Forrás: Liget.ro: teljes cikk > 

Lapszemle: Megjelent a VÁRAD április száma 

A Nagyváradon szerkesztett irodalmi, művészeti, kulturális, társadalmi, tudományos folyóirat, a VÁRAD 2024. évi 4. száma most 

került ki a nyomdából, és ezúttal is száz oldalon kínál olvasni- és látnivalót. […] Prózai írásokkal […] magyarországi, Szentgyörgyi 

László és P. Buzogány Árpád székelyföldi, valamint Kovács-Széles Andrea partiumi szerzők szerepelnek a lapszámban. […] 

Helytörténeti vonatkozásúak Gurzó K. Enikő (Mi köti össze Munkácsyt Nagyváraddal?), Farkas László (A nagyváradi Vulcan-

szobor avatási ünnepsége 1927-ben) és Szilágyi Gyula (Találkozásaim Tabéry Gézával) írásai…” Forrás: Kms.hu: teljes cikk > 

Kilakoltatásuk történetét feldolgozó operában lépnek színpadra a patarétiek 

A kolozsvári Coastei utcai lakók kilakoltatásának és Patarétre költöztetésének történetéről szóló operát mutat be a Kolozsvári Román 

Nemzeti Opera május 10-én este fél héttől. Az előadásban a társulat zenészei és énekesei mellett a pataréti közösség néhány tagja 

is fellép, ők, és Dan Vasile rendező sajtótájékoztatón számoltak be a közös alkotófolyamatról. […] A kolozsvári szeméttelep 

szomszédságában, közművesítés nélküli, toxikus környezetben több mint 2000-en élnek, többségük roma. Róluk szól a Waste Side 

Story…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/banyaremet-uztek-el-erdelybol-europa-masodik-legnagyobb-aranylelohelyen-is
https://www.3szek.ro/load/cikk/165514/ujabb-visszaallamositasi-kiserlet-a-roman-allam-a-papolci-kozbirtokossag-ellen
https://www.e-nepujsag.ro/articles/sikeres-volt-a-31-tudomanyos-diakkoeri-konferencia
https://transtelex.ro/eletmod/2024/05/02/dezinformacio-osszeeskuves-eloadas-szociologus-napok
https://transtelex.ro/eletmod/2024/05/02/dezinformacio-osszeeskuves-eloadas-szociologus-napok
https://maszol.ro/videok/Erdely-legjei-a-nagybanyai-festoiskola
https://liget.ro/studio/ugras-zuhano-repulorol-sullyedo-hajora-n-b-kovacs-andras-bukaresti-elmenyei
http://kms.mtva.hu/hir/5659/megjelent_a_varad_aprilis_szama
https://transtelex.ro/kultura/2024/04/30/pataret-kilakoltatas-opera


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

SZERBIA/VAJDASÁG 

Sajtóvita: Továbbra sincs semmilyen alternatívája az etnikai politizálásnak? 

A probléma az, hogy – mint ahogy egy friss kutatásban erre felhívtuk a figyelmet – ezek a jogok nem igazán valósulnak meg 

Romániában, és ez – ellentétben azzal, amit a Vincze Lóránt szájába adott szóbuborékban olvashatunk – nem kizárólag a román 

állam hibája, hiszen a nyelvhasználati jogok végrehajtása terén az RMDSZ-es önkormányzatok alig teljesítenek jobban román 

társaiknál. […] Toró Tibor, az MTA külső köztestületi tagjának véleménycikke. […] Azt gondolom, az ország helyzete, a világ 

dolgai megváltoztak, és ezekhez a változásokhoz való igazodás szükségessége az erdélyi magyarságot hamarabb elérte, mint a 

szövetséget-pártot, […] Horváth Réka az MTA külső köztestületi tagjának véleménycikke. […] Az RMDSZ és az etnopolitika, 

Salat Levente politológus véleménycikke. […] Ennyit az etnopolitikáról, Demény Péter az MTA külső köztestületi tagjának 

véleménycikke…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > 

Hamarosan megnyitja kapuját a 9. Csíkszeredai Könyvvásár 

A 9. Csíkszeredai Könyvvásár programjáról, a mögötte rejlő koncepcióról hétfőn tartott sajtótájékoztatót Korodi Attila 

polgármester, Hajdú Áron, a Bookart Kiadó vezetője és Prigye Kinga, a városháza kulturális osztályának vezetője. A polgármester 

elmondta: május 9–12. között, a könyv köré épített napokban 30 standon 50 kiadó mutatja be ajánlatát a csíki olvasóknak, és a négy 

nap alatt 55 programpont közül választhatnak a könyvek iránt érdeklődők…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

 

Jelentősen megnőtt a magyar igazolványok iránti igény a kedvezmények növekedése miatt 

Hideghéthy Andrea, a Szövetség a Közös Célokért társulás ügyvezető igazgatója érdeklődésünkre elmondta, már a törvény 

hatálybalépését megelőzően, már januártól rendkívül dinamikus és gyors változások történtek a kérelmek igénylése kapcsán. […] 

Részletes információ ennek kapcsán a SZAKC honlapján érhető el…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

A monetáris politikáról szól a Bagoly mondja új adása 

A pénzt valamennyien a mindennapi élet nélkülözhetetlen eszközeként tartjuk számon, és ritkán gondolunk rá tudományos 

témaként. Pedig egy-egy ország pénzügyi politikáját kialakítani, vagy épp irányítani komoly tudományos ismereteket feltételez. A 

Bagoly mondja legújabb adásában Horváth Mihály, a Szlovák Nemzeti Bank vezető közgazdásza, nem is oly rég még 

pénzügyminiszter beszél többek között a monetáris politikáról, az árak szabályozásáról, de az infláció ideális mértékéről is…” 

Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

A háború abszurditásáról rántja le a leplet a Komáromi Jókai Színház következő stúdióbemutatója 

Szürreális írói világáról és polgárpukkasztó humoráról híres francia szerző darabját adják elő a pozsonyi Színház- és Filmművészeti 

Egyetem diákjai a Komáromi Jókai Színházban. A Tábornokok uzsonnája című színmű premierje május 2-án, csütörtökön lesz a 

Benkő Géza Stúdiószínpadon. […] Boris Vian posztumusz megjelent darabja első alkalommal kerül színre magyar nyelvterületen, 

egyben ez a mű első szlovákiai bemutatója…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk >  

A komáromi áttörés hőseiről emlékeztünk meg az Összetartozás Városában 

1919. május 1-én csaknem háromezer magyar munkás próbálta meg újra egyesíteni a kettészakított Komárom városát, a csehszlovák 

megszállók azonban közbeléptek és több száz embert mészároltak le. Erre, a komáromi áttörésre emlékeztek ma délelőtt az észak-

komáromi katolikus temetőben található 102 névtelen áldozat tömegsírjánál. […] A megemlékezésen Bese László történész, a Selye 

János Egyetem Történelem Tanszékének oktatója, valamint a Szlovákiai Magyar Történelemtanárok Társulásának elnöke, saját 

kutatásaira alapozva, az áldozatokra való tisztelgésül, felelevenítette a 105 évvel ezelőtti események pontos menetét…” Forrás: 

Felvidek.ma: teljes cikk >  

 

Politikum: Nagy Zita a Prosperitati Alapítvány új ügyvezetője 

Juhász Bálint, a tartományi képviselőház elnöke Facebook-oldalán közölte, hogy Nagy Zita tölti be a Prosperitati Alapítvány 

ügyvezetői tisztségét. A bejegyzés szerint Juhász Bálint csütörtökön nyújtotta be lemondását az ügyvezetői tisztségéről, amit a 

megalapítástól fogva, vagyis nyolc éven át betöltött…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

https://transtelex.ro/velemeny/2024/05/01/etnopolitika-kudarc-nyelvhasznalati-jogok-vita-toro-tibor
https://transtelex.ro/velemeny/2024/04/30/valaszfele-salat-leventenek-etnopolitika-vita-horvath-reka
https://transtelex.ro/velemeny/2024/04/26/rmdsz-etnopolitika-vita-salat-levente
https://transtelex.ro/velemeny/2024/04/26/etnopolitika-vita-demeny-peter
https://maszol.ro/kultura/Hamarosan-megnyitja-kapujat-a-9-Csikszeredai-Konyvvasar
https://ma7.sk/hethatar/jelentosen-megnott-a-magyar-igazolvanyok-iranti-igeny-a-kedvezmenyek-novekedese-miatt
https://felvidek.ma/2024/05/a-monetaris-politikarol-szol-bagoly-mondja-uj-adasa/
https://napunk.dennikn.sk/hu/3966493/a-haboru-abszurditasarol-rantja-le-a-leplet-a-komaromi-jokai-szinhaz-kovetkezo-studiobemutatoja/
https://felvidek.ma/2024/05/a-komaromi-attores-aldozataira-emlekeztek-ma/
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.307886/Nagy-Zita-a-Prosperitati-Alapitvany-uj-ugyvezetoje


       

111 éves a zentai Thurzó Lajos Általános Iskola 

Iskolanapi ünnepséget tartottak a zentai Thurzó Lajos Általános Iskola fennállásának 111. évfordulója alkalmából. A rendezvényen 

Czegledi Rudolf, Zenta község polgármestere és Hajnal Jenő, a Magyar Nemzeti Tanács korábbi elnöke leplezte le az iskola új 

névtábláját. […] A zentai költő nevét viselő intézmény az egyetlen olyan általános iskola a városban, ahol csak magyar nyelven 

zajlik az oktatás…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Beszámoló: Tartuffe – Egy színháztörténeti pillanat 

Számtalanszor elmondtam, s valószínű a jövőben is el fogom mondani, hogy számomra egy színházi előadás megítélésében az 

előadás üzenete meg a színészi játék mikéntje a legfontosabb szempont, és természetesen harmadikként a közönséggel való 

kommunikáció kérdése. […] Oláh Tamás lényeget megőrző dramaturgiai beavatkozása – öt felvonás helyett másfél óra egy részben 

– ritkán tapasztalható kifogástalansággal „idomította” a klasszikus vígjátékíró szövegét korunk igényeinek megfelelően, anélkül, 

hogy bármiféle hiányérzetet keltett volna bennünk a Molière-i történetmesélés szempontjából…” Szmsz.press: teljes cikk > 

Berényi Emőke beszámolója a háborús élmények estjéről 

Április 21-én este megtartottuk az első storytelling estet a szabadkai Klein House-ban. A mi történeteink beszélgetéssorozatot 

terveink szerint háromhavonta fogjuk megszervezni, hogy felidézzük azokat a vajdasági magyarság önmagáról való gondolkodását 

meghatározó, sorsfordító eseményeket, amelyek azóta a közösségi emlékezetünk szerves részeivé váltak. Az első beszélgetés témája 

ennek szellemében a huszonöt évvel ezelőtt megindult NATO-bombázás volt. […] Emlékszem, akkor éppen hatodikos voltam, és 

a nagymamámmal a Columbót néztem a tévében mikor…” Szmsz.press: teljes cikk > 

Vélemény: A polarizáció felfalja a kisebbségi magyar politizálást 

Lassan egyre többen felismerik, hogy egy korszakváltás fejeződik be a kisebbségi magyar közösségek politikai 

koordinátarendszereiben. A keleti blokk széthullása után a legfőbb vezérelv az etnikai érdekképviselet biztosítása az államalkotó 

többséggel szembeni valamilyen pozicionálása volt, míg Budapesthez sokszor a pragmatikus és óvatos viszonyuláson volt a 

hangsúly. Mindez szervezetileg természetesen igen változatosan történt. Létrejöhetett valós többpárti struktúra. Indulhatott a történet 

eleve egy erős gyűjtőpárttal. Aztán az idő során mindez a legkülönfélébb konstellációkat vehette fel. Ma már azonban a „kisebbségi 

magyar kontra államalkotó többség“ törésvonal érdekes módon vesztett a jelentőségéből. […] Az utolsó, Budapesthez képest saját 

autonóm utat járó és jelentékeny eredményeket felmutató politikai erőt a szlovákiai Híd jelentette, amelynek mára csak 

mikroszkopikus maradványait fedezhetjük fel…” Szmsz.press: teljes cikk >  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

              

            Összeállította: Bóna László 
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